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Yen-Tu Su 蘇彥圖 
 

Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica 
128 Academia Road, Section 2, Taipei City 11529, Taiwan 

中央研究院法律學研究所 
11529台北市南港區研究院路2段128號 

Email: yentusu@sinica.edu.tw; yentusu@gmail.com 
Tel (O):+886- 2-2652-5434 

Cell Phone:+886-963-093-901 

EMPLOYMENT 
工作經歷 

Research Professor, Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica, Taipei, Taiwan, March 
2022~present. 

研究員，中央研究院法律學研究所，2022/3 迄今。 

Associate Research Professor, Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica, Taipei, Taiwan, 
May 2017~March 2022. 

副研究員，中央研究院法律學研究所，2017/5 -2022/3。 

Assistant Research Professor, Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica, Taipei, Taiwan, 
May 2012~May 2017. 

助研究員，中央研究院法律學研究所，2012/5-2017/5。 

Postdoctoral Research Fellow, Social Science Research Center, National Science Council, 
Executive Yuan, Taipei, Taiwan, Oct. 2010~Oct. 2011. 

博士後研究人員，行政院國家科學委員會社會科學研究中心，2010/10-2011/10。 

Assistant, Division on Executive Reorganization, Presidential Commission on Government 
Reform, Taipei, Taiwan, Jan. 2002~Jun. 2002. 

助理，政府改造委員會「彈性精簡的行政組織」研究分組，2002/1-2002/6。 

Assistant Research Fellow, Taiwan New Century Foundation, Taipei, Taiwan, Jan. 2001~Jul. 
2002. 

助理研究員，台灣新世紀文教基金會，2001/1-2002/7。 
 

RESEARCH INTERESTS 
研究興趣 

The Law of Democracy, Democratic Theory, Constitutional Theory, Judicial Politics, 
Constitutional Law, Comparative Constitutional Law 
民主法、民主理論、憲法理論、司法政治、憲法法、比較憲法 

 

mailto:yentusu@sinica.edu.tw
mailto:yentusu@gmail.com
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EDUCATION  
學歷 

Harvard Law School, Cambridge, MA, S.J.D., May 2010 
美國哈佛大學法學博士，2010/5。 

Harvard Law School, Cambridge, MA, LL.M., June 2003 
美國哈佛大學法學碩士，2003/6。 

National Taiwan University, Taipei, Taiwan, Masters of Law, June 1998 
國立台灣大學法學碩士，1998/6。 

National Taiwan University, Taipei, Taiwan, LL.B., June 1995 
國立台灣大學法學士，1995/6。 

 
FELLOWSHIPS AND HONORS 
訪學與榮譽 
 
Academia Sinica Law Journal Award, 2018. 
2018《中研院法學期刊論文獎》。 

Visiting Scholar, Le Centre d’etudes sociologiques et politiques Raymond Aron (CESPRA), 
EHESS, May-June, 2016. 

LexisNexis Fellowship, Harvard Law School, 2008. 

University Scholarship, Taiwanese-American Foundation of Boston, 2007. 

Scholarship for Overseas Studies, Ministry of Education, Taiwan, 2005-2007. 

East Asian Legal Studies Program Grants, Harvard Law School, 2004-2005. 

 

SCHOLARLY PUBLICATIONS 
學術著作 

ARTICLES, ESSAYS, AND REVIEWS  
期刊論文與書評 

蘇彥圖，2022 預期出版，〈基礎權利的憲法與政治：當代美國實體正當程序的憲

法理論及其啟示〉，《國立臺灣大學法學論叢》。[Su, Yen-tu. Forthcoming 2022. The 
Constitutional Law and Politics of Fundamental Rights: Lessons from the Substantive Due Process 
Jurisprudence in the Contemporary United States. National Taiwan University Law Journal. ] 

蘇彥圖，2022，〈鉅型憲政公民投票與台灣前途〉，《新世紀智庫論壇》，第99-
100期合輯，頁56-63。 [Su, Yen-tu. 2022. Mega-Constitutional Referendums and the Future of 
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Taiwan. New Century Think Tank Commentary 99-100: 56-63.] 

蘇彥圖，2022，〈公民發動之公民投票提案的票決前司法審查（I）―違憲爭議的

可司法性〉，《台灣法律人》，第15期，頁21-34。[Su, Yen-tu. 2022. The Pre-Election 
Judicial Review of Citizen-Initiated Ballot Propositions (I): On the Justiciability of Issues of Constitutionality. 
Formosan Jurist 15: 21-34.] 

蘇彥圖，2020，〈公民投票時間〉，《憲政時代》，第44卷第3期，頁235-267。[Su, 
Yen-tu. 2020. Referendum Time. The Constitutional Review 44 (3): 235-267.] 

蘇彥圖，2019，〈政治中的金錢知多少﹖台灣政治經費公開的法制評估〉，《選舉

研究》，第26卷第1期，頁1-30。[Su, Yen-tu. 2019. To What Extent Do We Know About Money 
in Politics? An Assessment of the Political Finance Disclosure Law in Taiwan. Journal of Electoral Studies 26(1): 
1-30.] 

蘇彥圖，2018，〈司法審查作為憲政工程――結構最小主義的提議〉，《中研院法

學期刊》，第22期，頁1-76。[Su, Yen-tu. 2018. Judicial Review as Constitutional Engineering: A 
Structural Minimalist Approach. Academia Sinica Law Journal 22: 1-76.] 

蘇彥圖，2017，〈民主改革的政治：困難與策略〉，《政治與社會哲學評論》，第

60期，頁105-184。[Su, Yen-tu. 2017. The Politics of Democratic Reform: Difficulties and Strategies. 
SOCIETAS: A Journal for Philosophical Study of Public Affairs 60: 105-184.] 

Su, Yen-Tu. 2016. The Partisan Ordering of Candidacies and the Pluralism of the Law of 
Democracy: The Case of Taiwan. Election Law Journal: Rules, Politics, and Policy 15(1): 31-47. 

Jones, Brian Christopher, and Yen-Tu Su. 2015. Confrontational Contestation and 
Democratic Compromise: The Sunflower Movement and its Aftermath. Hong Kong Law 
Journal 45(1): 193-210. 

蘇彥圖，2014，〈釋憲時刻──初探司法院大法官的議程設定及其憲政效應〉，

《憲政時代》，第39卷第4期，頁25-69。 [Su, Yen-tu. 2014. A Time for Constitutional 
Adjudication: A Preliminary Study of the Law and Politics of Agenda-Setting in Taiwan’s Constitutional 
Court. The Constitutional Review 39 (4): 25-69.] 

蘇彥圖，2013，〈兩種紀律間的戰爭：一個關於台灣當前黨／國分際爭議的敘事與

評論〉，《台灣法學雜誌》，第233期，頁14-18。[Su, Yen-tu. 2013. A War between Two 
Disciplines: On the Separation of Party and State in Taiwan Politics. Taiwan Law Journal 233: 14-18.] 

蘇彥圖，2013，〈書評：自由人的中國研討課〉，《台灣法學雜誌》，第232期，

頁221-224。[Su, Yen-tu. 2013. Review of Cool War: The Future of Global Competition (2013) by Noah 
Feldman. Taiwan Law Journal 232: 221-224.] 

蘇彥圖，2012，〈書評：皇后的貞操――法治的迷思、偽善與其他可能〉，《台灣

民主季刊》，第9卷第1期，頁245-254。[Su, Yen-tu. 2012. Review of All Judges Are Political 
Except When They Are Not: Acceptable Hypocrisies and the Rule of Law (2010) by Keith J. Bybee. Taiwan Democracy 
Quarterly 9(1): 245-254.] 

蘇彥圖，2012，〈關於政治反托拉斯理論的三個故事〉，《東吳公法論叢》，第 5 
卷，頁541-558。 [Su, Yen-tu. 2012. Three Stories about the Political Antitrust Approach. Soochow 
University Public Law Review 5: 541-558.] 

Su, Yen-tu. 2011. Retracing Political Antitrust: A Genealogy and its Lessons. Journal of Law and 
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Politics 27: 1- 62.  

蘇彥圖，2005，〈真假調查的憲政試煉〉，《新世紀智庫論壇》，第32期，頁 91-
105。[Su, Yen-tu. 2005. The Constitutional Challenges of Truth-Seeking Politics. New Century Think Tank 
Commentary 32: 91-105.] 

Su, Yen-tu. 2004. Beyond Nightmare and Hope: Engineering Electoral Proportionality in 
Presidential Democracies. Journal of Legislation 30: 205-247. 

陳鋕雄、蘇彥圖、孫千蕙，2001，〈核四爭議與公民投票〉，《新世紀智庫論

壇》，第13期，頁 79-94。[Chen, Chih-hsiung, Yen-tu Su, and Hilda Sun. 2001. Referendum as a 
Solution to the Controversies Over Taiwan’s Fourth Nuclear Power Plant. New Century Think Tank 
Commentary 13: 79-94.] 

蘇彥圖，許辰舟、許家馨，1994，〈台灣金權政治規範理論的建構〉，《法律學

刊》，第24期，頁 31-81。[Su, Yen-tu, Chen-chou Hsu, and Chia-shin Hsu. 1994. Regulating 
Money Politics in Taiwan: A Normative Inquiry. National Taiwan University Law Review 24: 31-81.] 

 

BOOK CHAPTERS  
專書論文 

Su, Yen-tu. Forthcoming 2022. Legislative Yuan of Taiwan. In Routledge Handbook of Asian 
Parliaments, edited by Po Jen Yap and Rehan Abeyratne. New York, NY: Routledge. 

Su, Yen-tu, Chien-chih Lin, and Jau-yuan Hwang. 2022. Taiwan. Pp. 221-224 in The 
International Review of Constitutional Reform 2021, edited by Luís Roberto and Richard Albert. 
The Program on Constitutional Studies, University of Texas at Austin; the International 
Forum on the Future of Constitutionalism. 

蘇彥圖，2021，〈民主運動的策略政治與憲政思辯﹕80年代台灣反對運動路線辯論

的意義與影響〉，收於﹕國史館編，《威權鬆動─解嚴前臺灣重大政治案件與

政治變遷(1977-1987)」國際學術討論會論文集》，頁191-228，台北﹕國史館。
[Su, Yen-tu. 2021. Strategic Politics and Constitutional Deliberation of Democratic Movement: A Reappraisal 
of the 1980s Opposition Movement Debate in Taiwan. Pp. 191-228 in Proceedings of the International Conference 
on the Decline of Authoritarian Rule: Major Political Cases and Political Change in Taiwan (1977-1987), edited by 
Academia Historica. Taipei, Taiwan: Academia Historica.] 

蘇彥圖，2021 ，〈政黨管制作為憲政工程〉，收於﹕李建良編，《研之得法－中

央研究院法律學研究所成立十週年文集》，頁587-625，台北﹕中央研究院法律

學研究所。[Su, Yen-tu. Forthcoming 2021. Party Regulation as Constitutional Engineering. Pp. 587-625 
in The Way to Law: In Commemoration of the IIAS’s 10th Anniversary, edited by Chien-liang Lee. Taipei, Taiwan: 
Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica.] 

Su, Yen-tu, and Chien-chih Lin. Forthcoming 2022. Taiwan. In Oxford Handbook of 
Constitutional Law in Asia, edited by David Law, Alex Schwartz, and Holning Lau. Oxford, 
UK: Oxford University Press. 

Su, Yen-tu. 2020. Angels Are in the Details: Voting System, Poll Workers, and Election 
Administration Integrity in Taiwan. Pp. 280-302 in Authoritarian Legality in Asia: Formation, 
Development and Transition, edited by Weitseng Chen and Hualing Fu. Cambridge, UK: 
Cambridge University Press. 
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Su, Yen-tu. 2020. Some Thoughts about the Unconstitutional Constitutional Amendment 
Doctrine, and Constitutional Dismemberment. Pp. 267-275 in In Celebration of the 70th 
Anniversary of Constitutional Interpretation 2018 International Conference, Taiwan Constitutional 
Court, Judicial Yuan, Conference Proceedings [釋憲七十週年國際學術研討會論文集], edited by The 
Clerk’s Office of the Taiwan Constitutional Court. Taipei, Taiwan: The Judicial Yuan. 

Su, Yen-tu. 2019. Regime Unchanged: The Organization and Failed Reorganization of 
Taiwan’s Judicial Yuan. Pp. 104-126 in Judicial Reform in Taiwan: Institutionalizing Democracy 
and the Diffusion of Law, edited by Neil Chisholm. New York, NY: Routledge. 

Su, Yen-tu. 2019. Rights Advocacy through Simulation: The Genius of the Constitutional 
Court Simulation in Taiwan. Pp. 289-304 in Taiwan and International Human Rights: A Story of 
Transformation, edited by Jerome A. Cohen, William P. Alford and Chang-Fa Lo. Singapore: 
Springer. 

蘇彥圖，2017，〈憲政民主的死人之手問題――憲法規範權威的初步反省〉，收

於﹕李建良編，《憲法解釋之理論與實務》第9輯，頁135-199，台北﹕中央研究

院法律學研究所。 [Su, Yen-tu. 2017. The Dead Hand Problem of Constitutional Democracy: A study 
of Constitutional Authority. Pp. 135-199 in Constitutional Interpretation: Theory and Practice, Vol. 9, edited by 
Chien-liang Lee. Taipei, Taiwan: Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica.] 

Jones, Brian Christopher, and Yen-Tu Su. 2017. Confrontational Contestation and 
Democratic Compromise: The Sunflower Movement and its Aftermath. Pp. 15-29 in Law 
and Politics of the Taiwan Sunflower and Hong Kong Umbrella Movements, edited by Brian 
Christopher Jones. New York, NY: Routledge. 

蘇彥圖，2017，〈職務行為的刑法範疇，與政治貪腐的平庸──評美國聯邦最高法

院 McDonnell v. United States 案判決〉，收於：春風煦日論壇編輯小組編，《刑

事法與憲法的對話─許前大法官玉秀教授六秩祝壽論文集》，頁523-543，台

北：元照出版公司。[Su, Yen-tu. 2017. The Definition of Official Act, and the Banality of Political 
Corruption: A Comment on McDonnell v. United States. Pp. 523-543 in A Dialogue between Criminal Justice and 
Constitution: Essays in Honor of the Former Honorable Justice Professor Yu-Hsiu Hsu on Her 60th Birthday, edited by 
Spring Breeze and Balmy Sun Forum. Taipei, Taiwan: Angle Publishing.] 

蘇彥圖，2015，〈「民主不是一場遊戲」――Arizona Free Enterprise、公費競選與民

主的公平〉，收於﹕黃昭元編，《美國最高法院重要判決之研究 2010-2013》，

頁69-124，台北：新學林。[Su, Yen-tu. 2015. “Democracy Is Not a Game”: Arizona Free Enterprise, 
Public Campaign Financing, and Democratic Fairness. Pp. 69-124 in Essays on Important Decisions of the U.S. 
Supreme Court: 2010-2013, edited by Jau-Yuan Hwang. Taipei, Taiwan: Sin Syue Lin Publishing Ltd.] 

蘇彥圖，2011，〈追求更公平合理的政治經費法制〉，收於《打造直接民主的新公

義體系――法制與政治重大議題研究論文集》，頁 122-155，台北﹕台灣智庫。
[Su, Yen-tu. 2011. The Quest for a More Reasonable and Fairer Political Finance Law. Pp. 122-155 in Building 
a New and Just System of Direct Democracy: Essays on Major Issues of Law and Politics. Taipei, Taiwan: Taiwan Think 
Tank.]  

蘇彥圖，2007，〈在權利與結構之間――初探美國民主法學的認同與典範〉，收於

《現代憲法的理論與現實――李鴻禧教授七秩華誕祝壽論文集》，頁193-233，
台北：元照出版公司。[Su, Yen-tu. 2007. Between Rights and Structure—The Dual Identity and 
Paradigmatic Debate of the Law of Democracy in the United States. Pp. 193-233 in Theories and Realities of 
Modern Constitutions: The Festschrift for Professor Lee Hong-Shi. Taipei, Taiwan: Angle Publishing.] 
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Su, Yen-tu. 2005. Book Review: The Possibilities of Competitive Democracy. Pp. 579-623 in 
Freiheit, Haftung, und Recht: Festschrift für Prof. Dr. Jyun-hsyong Su [《自由、責任與法—蘇俊雄教

授七秩祝壽論文集》]. Taipei, Taiwan: Angle Publishing.  

蘇彥圖，2002，〈政府組成的規範與政治〉，收於《新世紀新憲政――憲政研討會

論文集》，頁 393-426， 台北：元照出版公司。[Su, Yen-tu. 2002. Norms and Politics of 
Government Formation. Pp. 393-426 in New Constitutional Politics for the New Century: Papers on Constitutional 
Politics. Taipei, Taiwan: Angle Publishing.] 

蘇彥圖，2002，〈台灣憲政制度下的政府組成――兼論選後政局的因應之道〉，收

於《新世紀新憲政—憲政研討會論文集》，頁 427-459，台北：元照出版公司。
[Su, Yen-tu. 2002. Government Formation under the Constitutional System in Taiwan. Pp. 427-459 in New 
Constitutional Politics for the New Century: Papers on Constitutional Politics. Taipei, Taiwan: Angle Publishing.] 

EDITED BOOKS 
書籍編輯 

蘇彥圖主編，2020，《憲法解釋之理論與實務第十輯》，台北﹕中央研究院法律學

研究所。[Su, Yen-tu (ed.). 2020. Constitutional Interpretation: Theory and Practice, Vol. 10. Taipei, Taiwan: 
Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica.] 

WORKS IN PROGRESS 
進行中論文 

Su, Yen-tu, Han-wei Ho, and Chien-chih Lin. Are Taiwan Constitutional Court Justices 
Political?. 

Su, Yen-tu. Transitional Justice and Political Compromise in Taiwan. 

Su, Yen-tu, and Han-wei Ho. Judging, Sooner or Later: A Study of Decision Timing in 
Taiwan’s Constitutional Court.  

蘇彥圖，〈美國聯邦最高法院審理流程概論〉。[Su, Yen-tu. Decision Making on the U.S. 
Supreme Court: An Introduction.] 

Su, Yen-tu. Finding Middle Ground between Constitutionalists and Populists: Rethinking the 
Institutional Design of Mega-Politics Referendums. 

 

POPULAR PUBLICATIONS IN CHINESE 
中文媒體評論 

蘇彥圖，2022，〈重新思考制憲的政治〉，《新台灣國策智庫通訊》，第107期，

頁2-3，2022年1月。 

蘇彥圖，2021，〈在叛亂追訴上，普通法院檢察官別來亂――釋字第八十號解釋檔

案〉，收於《奉命釋法﹕大法官與轉型正義》，頁49-72，台北﹕促進轉型正義

委員會。 
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蘇彥圖，2021，〈【澄社評論】公民投票的政黨政治〉，《蘋果日報》，2021年3
月8日。 

蘇彥圖，2020，〈川普欲藉選舉爭訟翻盤  將成懸念〉，《蘋果日報》，2020年11
月9日。 

蘇彥圖，2020，〈【澄社評論】瘟疫蔓延時的法與民主〉，《蘋果日報》，2020年
7月20日。 

蘇彥圖，2020，〈【澄社評論】經由選舉鍛造出來的國家〉，《蘋果日報》，2020
年1月13日。 

蘇彥圖，2019，〈【澄社評論】醫治民主疾病的藥方〉，《蘋果日報》，2019年8
月19日。 

蘇彥圖，2019，〈當代自由民主的焦慮〉，《中研院訊》，第1694期，2019年7月4
日。 

蘇彥圖，2018，〈【澄社評論】投票長龍與選舉技術〉，《蘋果日報》，2018年12
月17日。 

蘇彥圖，2018，〈【澄社評論】直接民主中的代議政治〉，《蘋果日報》，2018年
8月13日。 

蘇彥圖，2018，〈【澄社評論】立法的快思與慢想〉，《自由時報》，2018年1月
29日。 

蘇彥圖，2017，〈【澄社評論】執政黨與反對黨的忠誠相待〉，《自由時報》，

2017年6月26日。 

蘇彥圖，2017，〈【澄社評論】總統的絕佳講壇〉，《自由時報》，2017年1月16
日。 

蘇彥圖，2016，〈憲法解釋的政治〉，《蘋果日報》，2016年8月30日。 

蘇彥圖，2016，〈取向程序的國會改革〉，收於《廿年民主路台灣向前行》，頁

155-167，台北：聯經。 

蘇彥圖，2016，〈【澄社評論】憲政改革的好政治〉，《自由時報》，2016年5月2
日。 

蘇彥圖，2016，〈政權過渡與憲政改革〉，《新世紀智庫論壇》，第73期，頁22-26
（陳雪琴、蘇芳誼記錄整理）。 

蘇彥圖，2016，〈是歹戲就不該拖棚〉，《自由時報》，2016年3月7日。 

蘇彥圖，2015，〈【澄社評論】面對2016台灣系列：2016後的憲政改革／不當黨產

的法律對策〉，《自由時報》，2015年11月9日。 

蘇彥圖，2015，〈國會改革為什麼困頓難行〉，收於﹕鄭麗君主編，《台灣代議民

主之困境與出路》，頁112-126，台北：青平台。 
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蘇彥圖，2015，〈重設憲法時刻〉，《台灣人權促進會季刊》夏季號，頁4-7。 

蘇彥圖，2015，〈預約公民憲政會議：一個關於修憲程序的改革芻議〉，《自由時

報》，2015年4月11日。 

蘇彥圖，2014，〈【澄社評論】憲政改革關你什麼事？〉，《自由時報》，2014年
12月22日。 

蘇彥圖，2014，〈關於憲政體制，我說的其實是…〉，《風傳媒》，2014年8月1
日。 

蘇彥圖，2014，〈【澄社評論】兩岸法的憲政典範論爭〉，《自由時報》，2014年
4月28日。 

蘇彥圖，2013，〈罷免的制度窠臼與政治創新〉，《想想論壇》，2013年9月11
日。 

蘇彥圖，2013，〈憲政民主秩序下的黨／國分際〉，《自由時報》，2013年9月23
日。 

蘇彥圖，2013，〈大法官決策機制高效化的兩帖新藥及其副作用－簡評司法院2013
年1月公布之《司法院大法官審理案件法修正草案》〉，《台灣法學雜誌》，第

222期，頁27-28。 

蘇彥圖，2012，〈公投提案審議程序民主化的契機及其頓挫：評ECFA公投提案之

聽證程序及其爭議〉，《台灣法學雜誌》，第209期，頁40-42。 

蘇彥圖，2012，〈用選票教會政治贏家分享權力〉，《新新聞》，第1320期，頁10-
11。 

蘇彥圖，2011，〈追求更公平合理的政治經費法制〉，《台灣思想坦克雙月刊》，

第 15 期，頁 62-67 。 

蘇彥圖，2011，〈公平選舉的多重觀念與難題〉，《台灣思想坦克雙月刊》，第11
期，頁74-77。 

蘇彥圖，2004，〈叢林法則或者選舉正義〉，《中國時報》，2004年3月24日，第

11版。 

 

POPULAR PUBLICATIONS IN ENGLISH 
英文媒體評論 

Su, Yen-tu. 2022. The Amendability of Taiwan’s Constitution is Put to the Test, 
ConstitutionNet, International IDEA, 30 May 2022, available at 
https://constitutionnet.org/news/amendability-taiwans-constitution-put-test.  

Su, Yen-tu. 2018. Taiwan Is Revolutionizing Democracy, The WorldPost / The Washington Post, 
Oct. 5, 2018, available at 
https://www.washingtonpost.com/news/theworldpost/wp/2018/10/05/taiwan/?utm_t

https://constitutionnet.org/news/amendability-taiwans-constitution-put-test
https://www.washingtonpost.com/news/theworldpost/wp/2018/10/05/taiwan/?utm_term=.39120fe29a5f
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erm=.39120fe29a5f.  

Su, Yen-tu. 2018. Thinking Fast and Slow about Taiwan, Taipei Times, Feb. 3, 2018, Page 8 
(translated by Chang Ho-ming and Perry Svensson). 

Su, Yen-tu. 2017. The Correct Functioning of a Loyal Opposition, Taipei Times, June 28, 2017, 
Page 8 (translated by Julian Clegg). 

Su, Yen-tu. 2017. Effective Use of the President’s ‘Bully Pulpit’, Taipei Times, Jan. 20, 2017, 
Page 8 (translated by Julian Clegg). 

Su, Yen-tu. 2016. Deciphering Constitutional Reform, Taipei Times, May 08, 2016, Page 8 
(translated by Paul Cooper). 

Su, Yen-tu. 2014. Civic Virtue Key to More Engagement for Reform, Taipei Times, Dec. 29, 
2014, Page 8 (translated by Eddy Chang). 

Su, Yen-tu. 2014. Translating Protest into Law Test for Sunflowers, Taipei Times, May 4, 2014, 
Page 8 (translated by Julian Clegg). 

Su, Yen-tu. 2014. Awaiting a Democratic Game Change, Taipei Times, Jan. 30, 2014, Page 8 
(translated by Perry Svensson). 

Su, Yen-tu. 2013. Limits to Constitutional Authority, Taipei Times, Sept. 29, 2013, Page 8 
(translated by Drew Cameron). 

Su, Yen-tu. 2006. Voting Reforms Mix Good and Bad, Taipei Times, May 5, 2006, Page 8. 

Su, Yen-tu. 2005. Refining the Rhythm of Democracy, Taipei Times, Apr. 15, 2005, Page 8. 

Su, Yen-tu. 2004. Confront the Conspiracy-mongers, Taipei Times, Dec. 20, 2004, Page 8.  

Su, Yen-tu. 2004. Remove Legislative Obstacles to Donation Reform, Taipei Times, Feb. 21, 
2004, Page 8. 

Su, Yen-tu. 2003. Constitutional Change and Elections, Taipei Times, Dec. 4, 2003, Page 8.          

Su, Yen-tu. 2003. Save the Council from Partisanship, Taipei Times, Sept. 5, 2003, Page 8. 

 

EXPERT OPINIONS 
專家意見 
 

蘇彥圖，2018/07，〈司法院大法官會台字第13398號監察院聲請解釋案說明會爭點

意見〉，司法院大法官。[Su, Yen-tu. July 2018. Expert Opinion on the Admissibility of the 
Petition No. 13398 (petitioned by the Control Yuan), Taiwan Constitutional Court.] 

蘇彥圖，2018/07，〈「禁五星旗」全國性公民投票案聽證議題鑑定意見〉，中央

選舉委員會。[Su, Yen-tu. July 2018. Expert Opinion on the National Ballot Proposition Proposal for 
the Ban on the National Flags of the People’s Republic of China, Central Election Commission.] 

蘇彥圖，2018/04，〈「負數票投票制」全國性公民投票案聽證議題鑑定意見〉，

中央選舉委員會。[Su, Yen-tu. April 2018. Expert Opinion on the National Ballot Proposition 
Proposal for the Negative Vote System, Central Election Commission.] 

https://www.washingtonpost.com/news/theworldpost/wp/2018/10/05/taiwan/?utm_term=.39120fe29a5f
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TRANSLATIONS (ENGLISH TO CHINESE; CHINESE TO ENGLISH) 
翻譯著作 

Judicial Yuan. 2020. J. Y. Interpretation No. 325 (7/23/1993) (The Parliamentary Power of 
Inquiry Case). Pp. 17-24 in Leading Cases of the Taiwan Constitutional Court, Volume Three. 
Taipei, Taiwan: Judicial Yuan (Translation and Note by Yen-tu Su). 

Judicial Yuan. 2018. J. Y. Interpretation No. 445 (1/23/1998) (Prior Restraint on the Freedom 
of Assembly Case). Pp. 69-101 in Leading Cases of the Taiwan Constitutional Court, Volume One. 
Taipei, Taiwan: Judicial Yuan (Translation and Note by Yen-tu Su). 

Judicial Yuan. 2018. J. Y. Interpretation No. 744 (1/06/2017) (Prior Restraint on Commercial 
Speech Case). Pp. 103-109 in Leading Cases of the Taiwan Constitutional Court, Volume One. 
Taipei, Taiwan: Judicial Yuan (Translation and Note by Yen-tu Su).  

Greens and M.T. v. The United Kingdom（英國受刑人之投票權案），歐洲人權法院第

四庭於2010/11/23之裁判，《歐洲人權法院裁判選譯（四）》，頁157-182，台

北：司法院，2018年。[Case of Greens and M.T. v. The United Kingdom, 60041/08; 60054/08. Pp. 
157-182 in Select Translations of the Jurisprudence of the European Court of Human Rights, Vol. 4. Taipei, Taiwan: 
Judicial Yuan. (Translation by Yen-tu Su)] 

Tănase and Chirtoacă v. Moldova（摩爾多瓦之雙重國籍人士的國會議員候選與就任資

格受限案），歐洲人權法院大法庭於2010/4/27之裁判，《歐洲人權法院裁判選

譯（四）》，頁56-78，台北：司法院，2018年。[Case of Tănase and Chirtoacă v. Moldova, 
7/08. Pp. 56-78 in Select Translations of the Jurisprudence of the European Court of Human Rights, Vol. 4. Taipei, 
Taiwan: Judicial Yuan. (Translation by Yen-tu Su)] 

Burdick v. Takushi, 504 U.S. 428 (1992)，《美國聯邦最高法院憲法判決選譯第八

輯》，頁226-237，台北：司法院，2016年。[Burdick v. Takushi, 504 U.S. 428 (1992). Pp. 226-
237 in Select Translations of the Constitutional Jurisprudence of the United States Supreme Court, Vol. 8. Taipei, Taiwan: 
Judicial Yuan. (Translation by Yen-tu Su)] 

Sejdić and Finci v. Bosnia and Herzegovina（波士尼亞與赫塞哥維納就其總統與民族院

代表所設族裔資格限制案），歐洲人權法院大會於2009/12/22之裁判，《歐洲人

權法院裁判選譯（三）》，頁833-875，台北：司法院，2013年。[Case of Sejdić and 
Finci v. Bosnia and Herzegovina, 27996/06; 34836/06. Pp. 833-875 in Select Translations of the Jurisprudence of 
the European Court of Human Rights, Vol. 3. Taipei, Taiwan: Judicial Yuan. (Translation by Yen-tu Su)] 

Tănase and Chirtoacă v. Moldova（摩爾多瓦之雙重國籍人士的國會議員候選與就任資

格受限案），歐洲人權法院第四庭於2008/11/18之裁判，《歐洲人權法院裁判選

譯（三）》，頁278-300，台北：司法院，2013年。 [Case of Tănase and Chirtoacă v. 
Moldova, 7/08. Pp. 278-300 in Select Translations of the Jurisprudence of the European Court of Human Rights, Vol. 3. 
Taipei, Taiwan: Judicial Yuan. (Translation by Yen-tu Su) ] 

約翰•哈特•伊利（JOHN HART ELY）著，《民主與不信任――美國司法違憲審查理

論》。台北：商周出版公司。2005年。（與劉靜怡等合譯。）[John Hart Ely. 2005 
(1980). Democracy and Distrust: A Theory of Judicial Review. Taipei, Taiwan: Business Weekly Publications. 
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(Translated by Ching-yi Liu et al.] 

 

RESEARCH PROJECTS 
研究計畫 

轉型正義與政治妥協﹕台灣模式，國家科學及技術委員會專題研究計畫（111-2410-
H-001-007-MY2），2022/08/01~2024/07/31，計畫主持人。[Transitional Justice and 
Political Compromise: The Taiwan Model, sponsored by NSTC, 2022/08/07~2024/07/31, Principal 
Investigator.] 

司法院大法官實證研究（X）：大法官口述歷史（III），中央研究院法律學研究所

研究組群計畫，2022/01/01~2022/12/31，計畫主持人（共同主持人：林建志、

黃丞儀、吳宗謀）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (X): An Oral History of 
the Taiwan Constitutional Court (III), sponsored by IIAS, 2022/01/01~2022/12/31, Principal Investigator 
(Co-Principal Investigator: Chien-chih Lin, Cheng-yi Huang, and Tzung-mou Wu).] 

司法院大法官實證研究（IX）：大法官口述歷史（II），中央研究院法律學研究所

研究組群計畫，2021/01/01~2021/12/31，計畫主持人（共同主持人：林建志、

黃丞儀、吳宗謀）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (IX): An Oral History of 
the Taiwan Constitutional Court (II), sponsored by IIAS, 2021/01/01~2021/12/31, Principal Investigator 
(Co-Principal Investigator: Chien-chih Lin, Cheng-yi Huang, and Tzung-mou Wu).] 

直接民主的司法審查﹕一個台灣理論的建構，科技部專題研究計畫（MOST 109-
2410-H-001-031-MY2），2020/08/01~2022/12/31，計畫主持人。[Judicial Review of 
Direct Democracy: A Theory for Taiwan, sponsored by MOST, 2020/08/01~2022/07/31, Principal 
Investigator.] 

司法院大法官實證研究（VIII）：大法官口述歷史（I），中央研究院法律學研究

所研究組群計畫，2020/01/01~2020/12/31，計畫主持人（共同主持人：林建

志、黃丞儀、吳宗謀）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (VIII): An Oral 
History of the Taiwan Constitutional Court (I), sponsored by IIAS, 2020/01/01~2020/12/31, Principal 
Investigator (Co-Principal Investigator: Chien-chih Lin, Cheng-yi Huang, and Tzung-mou Wu).] 

司法院大法官實證研究（VII）：《台灣憲法法院》英文專書寫作計畫（I），中央

研究院法律學研究所研究組群計畫，2019/01/01~2019/12/31，計畫主持人（共

同主持人：林建志、黃丞儀）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (VII): The 
Taiwan Constitutional Court Book Writing Project (I), sponsored by IIAS, 2019/01/01~2019/12/31, 
Principal Investigator (Co-Principal Investigator: Chien-chih Lin and Cheng-yi Huang).] 

國會議席分配與選區劃分的法與政治，科技部專題研究計畫（MOST 107-2410-H-
001-038-MY2），2018/08/01~2020/12/31，計畫主持人。 [The Law and Politics of 
Parliamentary Reapportionment and Redistricting, sponsored by MOST, 2018/08/01~2020/07/31, 
Principal Investigator.] 

司法院大法官實證研究（VI）：資料庫作業與論文寫作，中央研究院法律學研究

所研究組群計畫，2018/01/01~2018/12/31，計畫主持人（共同主持人：林建
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志）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (VI): Database Maintenance and Writing 
Workshop, sponsored by IIAS, 2018/01/01~2018/12/31, Principal Investigator (Co-Principal 
Investigator: Chien-chih Lin).] 

我國縣市長選舉的競選經費收入、支出與效果評估：以2014、2018年縣市長選舉為

例 ， 科 技 部 專 題 研 究 計 畫 （ 106-2410-H-004-094-SS3 ） ，

2017/08/01~2020/07/31，共同主持人（計畫主持人﹕蔡佳泓）。[Assessment of 
Campaign Finance in Taiwan's Local Election: A Case Study of the 2014 and 2018 Mayor Elections, 
sponsored by MOST, 2017/08/01~2020/07/31, Co-Principal Investigator (Principal Investigator: Chia-
hung Tsai).] 

司法院大法官實證研究（V）：資料庫續建、論文寫作與司法院大法官的憲政人格

初探，中央研究院法律學研究所研究組群計畫，2017/01/01~2017/12/31，計畫

主持人（共同主持人：林建志）。[Empirical Studies of Taiwan’s Constitutional Court (V): 
Database Maintenance, Writing Workshop, and a Preliminary Study of TCC’s Constitutional Personae, 
sponsored by IIAS, 2017/01/01~2017/12/31, Principal Investigator (Co-Principal Investigator: Chien-
chih Lin).] 

我國立法委員選舉的競選經費支出與效果評估：以第九屆立法委員選舉為例，科技

部專題研究計畫（104-2410-H-004-086-MY2），2015/08/01~2017/07/31，共同

主持人（計畫主持人﹕蔡佳泓）。[Estimation and Evaluation of Campaign Finance in the 
Legislative Election: A Case Study of the 9th Legislative Election in Taiwan, sponsored by MOST, 
2015/08/01~2017/07/31, Co-Principal Investigator (Principal Investigator: Chia-hung Tsai).] 

司法院大法官實證研究（IV）：大法官意見組成的測量與解釋，中央研究院法律

學研究所研究組群計畫，2016/01/01~2016/12/31，計畫主持人。[Empirical Studies 
of Taiwan’s Constitutional Court (IV): Measuring and Explaining Opinion Composition of the Court, 
sponsored by IIAS, 2016/01/01~2016/12/31, Principal Investigator.] 

經由政黨管制改革憲政體制：重建一個相容於憲政民主的台灣政黨制度，科技部人

文社會科學研究中心《台灣憲政未來》子計畫，2014/11/01~2016/10/31，子計

畫主持人（計畫總主持人﹕顏厥安）。 [Party Regulation as Constitutional Engineering, 
sponsored by Research Institute for Humanities and Social Sciences, MOST, 2014/11/01~2016/10/31, 
Principal Investigator (Chief Investigator: Chueh-an Yen).] 

超越「代議委任的分裂」﹕ 關於台灣國會混合選制下之政治代表的規範理論重

建 ， 科 技 部 專 題 研 究 計 畫 （ 103-2410-H-001-024-MY2 ） ，

2014/08/01~2016/07/31，計畫主持人。[Beyond the Mandate Divide: Rethinking the Mixed-
Member Political Representation in Taiwan, sponsored by MOST, 2014/08/01~2016/07/31, Principal 
Investigator.] 

司法院大法官實證研究（III）：資料庫續建與論文寫作，中央研究院法律學研究

所研究組群計畫，2015/01/01~2015/12/31，計畫主持人。 [Empirical Studies of 
Taiwan’s Constitutional Court (III): Database Maintenance and Writing Workshop, sponsored by IIAS, 
2015/01/01~2015/12/31, Principal Investigator.] 

司法院大法官實證研究（II）：大法官意見的共識與分歧，中央研究院法律學研究

所研究組群計畫，2014/01/01~2014/12/31，計畫主持人。 [Empirical Studies of 
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Taiwan’s Constitutional Court (II): Opinion Consensus and Dissensus on the Court, sponsored by IIAS, 
2014/01/01~2014/12/31, Principal Investigator.] 

司法院大法官實證研究（I）：選案機制與議程屬性初探，中央研究院法律學研究

所研究組群計畫，2013/01/01~2013/12/31，計畫主持人。 [Empirical Studies of 
Taiwan’s Constitutional Court (I): Case Selection and Agenda Setting on the Court, sponsored by IIAS, 
2013/01/01~2013/12/31, Principal Investigator.] 

政黨作為選舉民主的管制者：一個以候選人選任之政黨管制為中心的民主法理論檢

討，科技部專題研究計畫（101-2410-H-001-105-），2012/09/01~2013/08/31，
計畫主持人。 [Political Parties as Regulators of Electoral Democracy: On Partisan Ordering of 
Candidate Selection and Its Implications to the Law of Democracy, sponsored by MOST, 
2012/09/01~2013/08/31, Principal Investigator.] 

憲政主義與人權理論的移植與深耕：當代憲政主義的典範論辯: 一個憲法理論的爬

梳與反省，中央研究院法律學研究所研究組群計畫，2012/01/01~2012/12/31，
協同主持人（計畫主持人﹕李建良）。 [Paradigms of Contemporary Constitutionalism, 
sponsored by IIAS, 2012/01/01~2012/12/31, Coordinating Investigator (Principal Investigator: Chien-
liang Lee).] 

追求更公平合理的政治經費法制，財團法人台灣智庫，2010/11/23~2011/05/31，
計畫主持人。[Reforming the Political Financing System in Taiwan, sponsored by Taiwan Think Tank, 
2010/11/23~2011/05/31, Principal Investigator.] 

 

SELECT ACADEMIC SERVICE 
學術服務 

Director, Center for Empirical Legal Studies, Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica, 
Taipei, Taiwan, Dec. 2022~Dec. 2023. 

主任，中央研究院法律學研究所法實證研究資料中心，2022/12-2023/12。 
 
Co-Director, Center for Empirical Legal Studies, Institutum Iurisprudentiae, Academia Sinica, 

Taipei, Taiwan, May 2015~Nov. 2022. 
副主任，中央研究院法律學研究所法實證研究資料中心，2015/5-2022/11。 
 
Member and Chair, Grievance Committee, Academia Sinica, Taipei, Taiwan, Aug. 2020~2022. 
委員暨召集人，中央研究院申訴評議委員會，2020/8-2022/7。 

Member, Regulations and Legal Affairs Committee, Academia Sinica, Taipei, Taiwan, April 
2019~March 2022; Oct. 2022~March 2023. 

委員，中央研究院法規委員會，2019/4-2022/3; 2022/10-2023/3。 

Adjunct Assistant Professor, Department of Law, School of Law, Soochow University, Feb. 
2017~June 2017. 

兼任助理教授，東吳大學法學院暨法律學系，2017/2-2017/6。 



                                                                                                                Yen-tu Su’s CV   14 

Co-Executive Editor, Academia Sinica Law Journal, Dec. 2013~Nov. 2015, Dec. 2019~Nov. 
2020. 

副執行編輯，中研院法學期刊，2013/12-2015/11，2019/12-2020/11。 
 

REVIEWER 
審查人 

Journals: 中研院法學期刊（Academia Sinica Law Journal）; 憲政時代（The Constitutional 
Review） ; 選舉研究（Journal of Electoral Studies）; 臺灣民主季刊（Taiwan Democracy 
Quarterly）; 東吳法律學報（Soochow Law Review）; 臺大法學論叢（National Taiwan 
University Law Journal）; American Journal of Comparative Law ; NTU Law Review ; Journal of 
Northeast Asian History ; Asian Journal of Comparative Law ; Election Law Journal ; 中原財經法

學（Chung Yuan Financial & Economic Law Review）﹔成大法學（Cheng Kung Law 
Review）﹔臺北大學法學論叢（Taipei University Law Review）﹔交大法學評論

（NCTU Law Review）﹔Open Cultural Studies 

Others: 清華大學科技管理學院（College of Technology Management, National Tsing Hua 
University）  ;  中央選舉委員會（Central Election Commission） ; 中央研究院

（Academia Sinica） ; 東吳大學人文社會學院（School of Liberal Arts and Social 
Sciences, Soochow University）; 科技部人文社會科學研究中心（Research Institute 
for the Humanities and Social Sciences, Ministry of Science and Technology）; 科技部

（Ministry of Science and Technology）; 政治大學社會科學學院（College of Social 
Sciences, National Chengchi University）; 臺大法律學院（College of Law, National 
Taiwan University）﹔國史館  （Academia Historica） 

 

SELECT CIVIC PARTICIPATION 
公共參與 

Member/Board Member, Economic Democracy Union, Taipei, Taiwan, Oct. 2022~present. 
會員╱理事，經濟民主連合，2022/10迄今。 
 
Member, Advisory Board on the Translation of Legal Terminology, National Academy for 

Educational Research, Taipei, Taiwan, Sep. 2021~Aug. 2023. 
審譯委員，法律名詞審議會，國家教育研究院，2021/9~2023/8。 
 
Member, Advisory Board on the Revision of the Act on Promoting Transitional Justice, 

Transitional Justice Commission, Taipei, Taiwan, July. 2021~Oct. 2021. 
委員，促進轉型正義條例全文修正案專家諮詢會議，2021/7~2021/10。 
 
Member, Democratic Progressive Party Task Force on Constitutional Reform, Taipei, Taiwan, 

Mar. 2021~Oct. 2021. 
成員，民主進步黨憲政改革小組，2021/03~2021/10。 
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Board Member, Taiwan New Century Foundation, Taipei, Taiwan, Jan. 2021~present. 
董事，財團法人台灣新世紀文教基金會，2021/01迄今。 

 
Board Member, Foundation for Future Generations, Taipei, Taiwan, Sep. 2020~present. 
董事，財團法人青平台基金會，2020/09迄今。 

 
Board Member, Taiwan March Foundation, Taipei, Taiwan, Sept. 2020~present. 
董事，財團法人島國前進基金會，2020/9迄今。 

Member, Concluding Report Review Committee, Transitional Justice Commission, Taipei, 
Taiwan, Dec. 2019~Jun. 2021. 

編審委員，促進轉型正義委員會任務總結報告編審委員會，2019/12~2021/6。 
 
Member, Committee on Political Parties, Ministry of the Interior, Taipei, Taiwan, Feb. 

2018~present. 
委員，內政部政黨審議會，2018/2迄今。 

Member, Draft Committee on the Constitutional Court Rules and Regulations, Judicial Yuan, 
Taipei, Taiwan, Jan. 2019~Aug. 2020. 

委員，司法院憲法法庭審理規則暨相關子法研究修正委員會，2019/1-2020/08。 

Member, Draft Committee on the Revision of the Constitutional Interpretation Procedure 
Act, Judicial Yuan, Taipei, Taiwan, Sep. 2017~ Dec. 2018. 

委員，司法院大法官審理案件法修正草案研究修正委員會，2017/9-2018/12。 

Member, Advisory Board on the Transformation of the Chiang Kai-shek Memorial Hall, 
Ministry of Culture, New Taipei City, Taiwan, Feb. 2017~Dec. 2018. 

委員，文化部中正紀念堂轉型推動諮詢小組，2017/2-2018/12. 

CCS Justice, The Third Constitutional Court Simulation, Taipei, Taiwan, Mar. 2016~Dec. 
2016. 

模擬憲法法庭大法官，第三屆模擬憲法法庭，2016/3-2016/12。 

Member/Board Member, Taiwan Democracy Watch, Taipei, Taiwan, Dec. 2012~present. 
會員╱理事，台灣守護民主平台，2012/12迄今。 

Member/Board Member, Taipei Society, Taipei, Taiwan, Jun. 2012~present. 
社員╱理事，澄社，2012/6迄今。 
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